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KONFERENCE TĚLOVÝCHOVA A SPORT V KRÁLOVÉHRADECKÉM KRAJI 
 
Ve středu 24. listopadu 2010 se v jednacím sále Královéhradeckého krajského úřadu konala 
historicky první konference Tělovýchova a sport v  Královéhradeckém kraji. Tuto konferenci, 
jejímž cílem bylo setkání zástupců sportovních svazů, tělovýchovných jednot, sportovních 
klubů, regionálních sdružení a neziskových organizací působících ve sportu se zástupci 
Královéhradeckého kraje, obcí a měst, zahájil předseda krajského sdružení ČSTV Mgr. Jiří 
Pekař, který společně se Zdeňkem Fialou, předsedou Tělovýchovné a sportovní unie Trutnov 
jednání konference moderoval. 

Nejprve přivítal hosty, jimiž byli: 
Bc. Lubomír Franc, hejtman KHK 
PhDr. Jiří Nosek, radní KHK s gescí za školství 
Mgr. Jan Boháč, generální sekretář VV ČSTV Praha, viceprezident Evropské nevládní 
sportovní organizace (ENGSO) 
Doc. MUDr. Karel Barták, CSc., přednosta Ústavu tělovýchovného lékařství fakultní 
nemocnice HK 
MUDr. Jan Michálek, předseda výboru pro tělovýchovu, sport a volnočasové aktivity KHK 
Bohuslav Fencl, předseda Autoklubu Karosa 
Helena Rezková, členka předsednictva České obce sokolské Praha a starostka župy 
Podkrkonošské – Jiráskovy 
Ing. Bohuslav Čáp, starosta Brynychovy župy křesťanská sportovní organizace Orel 
Ing. Karel Coufal, místopředseda České asociace sportu pro všechny Praha 
Mgr. Jiří Morávek, ředitel Centra pro zdravotně postižené v KHK 
JUDr. Radmila Šulcová, vedoucí odboru školství KÚ KHK 
Ing. Vladimír Boháč, předseda KS ČSTV Libereckého kraje 
Václav Shejbal, předseda KS ČSTV Pardubického kraje 
Z jednání se omluvili pozvaní: 
JUDr. Miroslav Antl, senátor 
Jan Kocourek, náměstek ministra MŠMT 
PadDr. Miroslav Vosyka, ředitel odboru sportu MŠMT 
 

Po přivítání hostů a účastníků konference Mgr. Jiří Pekař poděkoval KÚ KHK, jmenovitě 
hejtmanovi Bc. Lubomíru Francovi, za možnost uspořádat konferenci v prostorách KÚ a 
požádal ho o úvodní slovo. 
Hejtman KHK Bc. Lubomír Franc ve svém vystoupení zdůraznil, že sport je rozhodně 
důležitý prvek hodnotového žebříčku a proto je třeba mu věnovat patřičnou pozornost, že 
však podpora sportovní činnosti není v přímé odpovědnosti kraje a tomu, že musí odpovídat i 
přístup k finanční podpoře sportu. I přesto KÚ počítá s granty na podporu sportu, se 
zabezpečením účasti na olympiádě dětí a mládeže a s vyhodnocením nejlepších sportovců 
kraje. 
Projevil zájem seznámit se s materiálem Libereckého kraje, který počítá s alokací 4% příjmů  
rozpočtu kraje se sdílených daní na tělovýchovu a sport. 
Po vystoupení hejtmana vystoupili se svými příspěvky hosté a účastníci konference: 
Mgr. Jan Boháč, generální sekretář VV ČSTV Praha a viceprezident Evropské nevládní 
sportovní organizace (ENGSO) se ve svém vystoupení zabýval současnou situací 
v tělovýchově a sportu. Uvedl, že dle výsledků na velkých mezinárodních akcích se zdá, že 
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Česká republika je výše, než kam by patřila podle své velikosti, že má i poměrně hustou síť 
sportovišť. Ta jsou však velmi často zastaralá, ne vždy odpovídající kvality, a ne vždy 
dostatečně udržovaná. Výjimečné je i to, kolik sportovišť patří sportovním organizacím, když 
v Evropě je obvyklé to, že majitelem jsou převážně obce. Za nedostatek označil to, že 
neexistuje státní koncepce sportu resp. že žádná zatím nebyla oficiálně schválena, a že 
jednotlivé kraje nemají jednotný funkční systém, že vycházejí jen z určitých zvyklostí. 
PhDr. Jiří Nosek, radní KHK se zmínil o řešení mimořádných situací, kdy je, obvykle 
s úspěšným postupem v soutěži, nutno podpořit nějaké sportovce a zdůraznil, že podstatné je, 
aby rozdělování prostředků bylo spravedlivé. 

MUDr. Jan Michálek, předseda výboru pro tělesnou výchovu, sport a volnočasové aktivity 
KHK ve svém vystoupení hovořil o tom, že základem je podpora mladé generace. Uvedl, že 
dříve byly granty zaměřeny i na investice, v současné době jen na podporu činnosti a že je 
třeba více využívat sportovní zařízení škol, které zřizuje kraj. 

Helena Rezková, členka předsednictva ČOS a starostka župy Podkrkonošské – Jiráskovy 
připomněla, že sokolové oslaví v příštím roce 150. výročí založení a že údržba letitého 
majetku vyžaduje značné finanční náklady, které jsou nad možnosti Sokola. Zdůraznila také, 
že členství v Sokole je převážně celoživotní, což není v ostatních sportovních organizacích 
tak obvyklé. 
Karel Coufal, místopředseda ČASPV hovořil o snaze ČASPV zvýšit soběstačnost organizace 
zvýšením podílu účastníků na pořádaných akcích a omezováním akcí s nedostatečným počtem 
účastníků. Za problém označil skutečnost, že v řadě komerčních sportovních aktivit jsou 
zapojeni sportovci a funkcionáři, kteří praxi získali v ČASPV v podstatě zdarma. Seznámil 
přítomné se způsobem financování sportu v kraji Vysočina, kde je na sport vyčleněna pevná 
procentní část rozpočtu a o jejím rozdělení organizacím rozhoduje jejich Všesportovní 
kolegium. 

Mgr. Jiří Pekař, předseda KS ČSTV ve svém vystoupení poukázal na výsledky průzkumu 
společnosti SANEP, Sport v České republice. Z nich vyplývá, že podpora sportu v České 
republice je považována spíše za nedostatečnou a to ať jde o samotné peníze, nebo třeba o 
zvýšení počtu hodin tělesné výchovy na školách. A kde je mimochodem uvedeno, že Česká 
republika je v Evropě dle výše podpory sportu třetí od konce, méně podporují sport jen Malta 
a Bulharsko. 

Po přestávce vystoupil jako první Doc. MUDr. Karel Barták CSc., přednosta Ústavu 
tělovýchovného lékařství fakultní nemocnice HK. Za závažný nedostatek označil stav, že 
v řadách sportovních funkcionářů není dostatečné povědomí o platné legislativě, týkající se 
zdravotní péče, o nutnosti sportovců mít lékařskou prohlídku a o povinnosti trenérů, 
rozhodčích, pořadatelů tuto skutečnost kontrolovat. 
Bohuslav Fencl, předseda Autoklubu Karosa seznámil konferenci s činností členů Autoklubu 
ČR v KHK. 
Ing. Bohuslav Čáp, starosta Brynychovy župy křesťanské sportovní organizace Orel upozornil 
na to, že organizace je otevřena všem, bez rozdílu vyznání, a že je zaměřena hlavně na 
rekreační sport. Stejně jako Sokol mají, s ohledem na 100 let trvání, problémy s údržbou 
majetku. Zmínil se o často nereálných představách rodičů o sportovních schopnostech dětí a o 
nepříznivém dopadu problémů s financováním haly Sazky do jejich hospodaření. 
Mgr. Zdena Horčičková, předsedkyně KASPV a členka předsednictva ČASPV Praha 
v obsáhlém vystoupení hovořila o snaze organizace o zatraktivnění pořádaných akcí a o 
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úspěších ČASPV, kde program pro seniory byl vyhodnocen jako nejlepší v Evropě. Za 
úspěšný označila i propracovaný systém vzdělávání cvičitelů. 
Zdeněk Fiala, předseda Tělovýchovné a sportovní unie Trutnov stručně informoval o 
významu regionálních sdružení ČSTV, která vznikla po roce 1989 na základě zájmu 
sportovních oddílů, klubů v jednotlivých regionech a jejichž smyslem je zajištění určité 
administrativní, organizační podpory pro tyto organizace, neboť jejich velikost jim prakticky 
neumožňuje, aby měli vlastní administrativu. Případné omezování činnosti regionálních 
sdružení by se tedy těchto malých oddílů a klubů dotklo velmi negativně. 
Pavel Černý, předseda svazu cyklistiky KHK v úvodu svého vystoupení připomněl historii 
cyklistiky, která započala před 130 lety založením Českého klubu velocipedistů. V dalším pak 
porovnával cyklodopravu v naší zemi, kde se její význam pro dopravu do zaměstnání snižuje 
a v zemích západní Evropy, kde naopak je podporován její rozvoj. Upozornil na to, že 
existující cyklostezky navíc užívají i bruslaři a chodci, čemuž není uzpůsobena legislativa, 
pravidla pro užívání cyklostezek. Změny legislativy by se však měly týkat i provozu na 
silnicích a povinného vybavení jízdních kol. 

Mgr. Tomáš Záviský, pracovník oddělení primárního a zájmového vzdělávání KÚ KHK 
uvedl, že od roku 2003, kdy se ODM konala poprvé, se soutěží zúčastnilo cca 15000 dětí a 
trenérů, že krajská výprava se zúčastnila všech ročníků a dvakrát získala v celkovém 
hodnocení druhé místo. Olympiáda, která se v roce 2006 konala v KHK potom byla 
hodnocena jako jedna z nejlepších. 
Ing. Jan Sobotka, starosta Vrchlabí uvedl své vystoupení realistickým hodnocením úspěchů 
vrcholového sportu, které nepovažuje za důsledek dobře organizované sportovní činnosti, ale 
za důsledek cílevědomé činnosti jednotlivých sportovců, mnohdy ovlivněný i energickými a 
ekonomicky silnými rodiči. Hlavní silou, zajišťující organizování sportovní činnosti pak jsou 
zejména dobrovolní funkcionáři. Dále hovořil o nutnosti zvýšit příspěvky na sportování 
mládeže, protože řada sportů je finančně značně náročná a tak se jimi zabývají jen ty děti, 
jejichž rodiče na to mají. Zapojení, zejména mládeže, do sportovní činnosti je otázkou určité 
kulturní vyspělosti národa, proto by podpora sportu měla být prioritou státu, krajů i obcí. Ve 
Vrchlabí se proto již 15 let snaží o cílevědomou a trvalou podporu sportovní činnosti, na 
kterou vyčleňují z rozpočtu města pravidelně kolem 5 %. 
Mgr. Jiří Morávek, ředitel Centra pro zdravotně postižené, seznámil přítomné se skutečnostmi 
kolem vylučování a přijímání svazu tělesně postižených do paralympijského hnutí a požádal o 
případné kontakty na postižené sportovce, kteří nejsou svazem registrováni. 

Ladislav Falta, člen klubu olympioniků, pozdravil jednání konference a informoval o 
struktuře Českého klubu olympioniků. 

Bc. Ondřej Knotek, pracovník odboru grantů a dotací KÚ informoval o hodnocení využití 
grantů a o dotačních programech na rok 2011. Ty budou vyhlášeny 13. 12. 2010 a uzavřeny 
19. 1. 2011. První seminář ke grantům na rok 2011 se bude konat již 13. 12. 2010 v Náchodě, 
informace o ostatních budou na stránkách KÚ. 

Mgr. Jiří Pekař, předseda KS ČSTV se zabýval srovnáním jednotlivých krajů podle výše 
ekonomické podpory sportu, z něhož vyplývá, že rozdíly mezi jednotlivými kraji jsou značné 
a že i v KHK by se podpora měla zvýšit. 
Ing. František Karlík, člen Krajské rady ČSTV, uvedl materiál Přehled o účasti družstev 
z KHK ve vyšších soutěžích, který účastníci konference obdrželi písemně při prezentaci. 
Zmínil se i o problematice grantů, kde by se však kromě jednorázových akcí měla podporovat 
trvalá sportovní činnost, neboť ta nese skutečné výsledky. 
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Ing. Vladimír Boháč, předseda KS ČSTV Libereckého kraje, pozdravil jednání konference a 
poukázal na to, že zákon 115/2001 Sb. o podpoře sportu je vlastně jen deklarace a že 
neexistence koncepce sportu resp. to, že žádná není oficiálně přijata, nahrává různým 
skupinám, které tak mohou z peněz na sport získat více, než potřební sportovci. Uvedl, že 
v Libereckém kraji se bude konat zimní olympiáda mládeže Evropy za cca 150 mil. Kč, další 
blíže nespecifikované akce za cca 200 mil. Kč, ale na grantovou politiku je určeno jen 4,4 mil. 
Kč a že v Programu podpory sportu na období 2001 až 2013 navrhuje, aby 4 % z rozpočtu 
kraje byla vyčleněna na sport. 
Václav Shejbal, předseda Pardubického KS ČSTV, pozdravil účastníky konference a kriticky 
se vyjádřil k tomu, že nedostatečné financování sportu je spojováno jen s problémy kolem 
haly Sazky. Sport by měl podporovat stát, a spíše sportování mládeže, než někdy přehnané 
reprezentace. 
S diskusním příspěvkem vystoupil Ing. Josef Míl, místopředseda okresního sdružení 
sportovních svazů Náchod. Uvedl, že když obce a města podporují sport, neměl by se podpoře 
bránit ani kraj, a že spíše než ligoví fotbalisté by měly být krajem podporovány malé oddíly a 
mládež. 
V 19.30 hod. ukončil moderátor Zdeněk Fiala diskusi a předal slovo Mgr.Jiřímu Pekařovi.  

Ten pozval přítomné na vyhlášení ankety nejlepších sportovců kraje za rok 2010, která se 
uskuteční 29.3.2011 v Aldisu. Sdělil, že záznam konference bude zveřejněn do 10.12.2010  na 
webových stránkách KH KS ČSTV a po projednání ve střešních organizacích budou 
formulovány závěry z konference. Poděkoval RNDr. Haasovi ze střední školy Informatiky a 
služeb Dvůr Králové n.Labem za pořízení záznamu o průběhu jednání konference. 
Poděkoval  všem přítomným v sále, kteří vydrželi až do večerních hodin, všem  22 
diskutujícím a také hostům, kteří se ovšem v průběhu konference vytráceli. Pro mimořádný 
zájem navrhl, aby se konference opakovala pravidelně 1x za 2 roky. 

 
Na konferenci se zaregistrovalo 125 zájemců a dalších 9 se dostavilo mimo registraci. 
Nepřítomno, respektive omluveno bylo 22 zaregistrovaných. Celkem se tedy konference 
zúčastnilo 112 osob.    

 
 

 
V Hradci Králové dne  24.11.2010                                       Záznam pořídil :RNDr. Haas 
 
 
 
Za správnost: Mgr. Jiří Pekař – předseda Všesport.kolegia KHK 
                                                  předseda KH KS ČSTV                                            
 


